
Tienhovense plassen: de vergeten plassen? 
 
Informatiemarkt Ottenhome 12 oktober.  
Groot was onze verwachting toen wij als Tienhovenaren de informatiemarkt over de aanpak 
van de Oostelijke Vechtplassen bezochten. Er zou veel geïnvesteerd worden in de Oostelijke 
Vechtplassen en dus ook in Tienhoven. Groot was dan ook onze teleurstelling toen we 
merkten dat de Tienhovense plassen wel op veel kaartjes stonden afgebeeld maar bij de 
projecten was er niet één project gericht op verbetering van onze toch zo mooie plassen. 
Onderstaand is dit te zien op het eerste kaartje, afkomstig uit het Plan van Aanpak Oostelijke 
Vechtplassen. De Tienhovense plassen ontbreken hier. Rechts is een plaatje uit het 
Beheerplan Oostelijke Vechtplassen en daaruit blijkt dat de Tienhovense plassen toch echt 
bij het gebied horen.  
 

  
 
Waarom? 
Hoe kan het dat een project waar de provincies Noord-Holland en Utrecht, de gemeente 
Stichtse Vecht, Natuurmonumenten en nog veel andere organisaties bij betrokken zijn, niet 
investeren in de Tienhovense Plasssen? Is het wellicht omdat de Tienhovense Plassen geen 
grootschalige recreatie, geen botenverhuur, geen restaurants en geen fietspaden hebben? 
Wat ook de reden is, het is merkwaardig omdat het hier om een uniek natuurgebied gaat, 
dat een belangrijke bijdrage levert aan de vogel- en visstand in de Oostelijke Vechtplassen. 
Je kunt er de roerdomp horen, de zwarte sterns broeden er, zelfs het woudaapje is er 
gesignaleerd. Is dat dan niet de moeite van het beschermen waard? Zeker, er is geinvesteerd 
in behoud. Er is (een klein stukje) gebaggerd, Natuurmonumenten heeft nestvlotjes 
neergelegd voor de zwarte stern en om enkele legakkers zijn rietnetten aangelegd tegen 
ganzenvraat. Maar dat is niet genoeg! De legakkers die hier lagen zijn grotendeels 
verdwenen, petgaten slibben dicht, de Cabomba breidt enorm uit, de bodem is ernstig 
verontreinigd. De nood is hoog. Dit unieke natuurgebied dreigt verloren te gaan. De nood is 
zelfs zo hoog dat de visserijverenigingen en aanwonenden elk jaar zelf een maaiboot betalen 
om de waterwegen begaanbaar te houden. Dat dit een particuier initiatief moet zijn is toch 
eigenlijk raar, zeker als je in ogenschouw neemt dat er in het Plan van Aanpak Oostelijke 
Vechtplassen maar liefst 77 miljoen wordt geinvesteerd. Voor de Tienhovense Plassen is er 
nul euro gereseerveerd, helaas. 



 

 
 

 
Op deze foto’s is goed te zien dat de legakkers in slechte conditie zijn.  
Herstel is hier noodzakelijk.  
 
De situatie rond Cambomba is ook erg zorgelijk.  
Onderstaande foto is recent genomen.  

 
 
 
 
 
 
 



Wat moet er gebeuren? 
Wij hebben het beheerplan Oostelijke Vechtplassen met veel interesse gelezen. Het is een 
grondige en waardevolle  studie van de natuur in dit gebied. Het plan laat ook zien dat juist 
ook de Tienhovense Plassen een belangrijke ecologische waarde hebben en genoemd 
zouden moeten worden als verantwoording om subsidie te ontvangen van de Europese unie, 
de financier van de Natura 2000 projecten.  
 
Wij hebben een werkgroep gevormd onder de titel Red de Tienhovense Plassen. Om die 
plassen te redden moet er ons inziens geïnvesteerd worden. Wij denken daarbij aan: 

• Herstel van legakkers 
Een groot deel van de legakkers is vergaan door toedoen van ganzenvraat en het 
werk van de amerikaanse rivierkreeft, maar ook door gebrek aan onderhoud van de 
legakkers en oevers. Dit proces moet worden gestopt en legakkers moeten worden 
hersteld. Op de foto’s op de vorige bladzijde is goed te zien hoe de legakkers zijn 
afgebrokkeld en de cabomba in de zomer de plassen overwoekerd. Ingrijpen is hier 
echt noodzakelijk. Dit kan relatief eenvoudig en goedkoop door het verder aanleggen 
van rietnetten en de natuurlijke bescherming van wallen. Wij hebben inmiddels 
begrepen dat Natuurmonumenten plannen heeft in die richting. 

• Uitdiepen petgaten 
In het veenlandschap horen legakkers en petgaten elkaar af te wisselen. De petgaten 
in dit gebied zijn in de loop van decennia dicht geslibt. Daar moet iets aan worden 
gedaan. In een deel van de noordelijke Tienhovense plas is dat al gebeurd; daar is 
gebaggerd. Van verder baggeren is toen afgezien omdat prioriteit is gegeven aan de 
Ankeveense plassen. Wij willen graag dat opnieuw wordt bekeken of baggeren zinnig 
is. Als dit te belastend is voor het ecosysteem, zou er in ieder geval regelmatig 
gemaaid en/of geharkt dienen te worden zodat verdere dichtgroei door de camboba 
voorkomen wordt. Baggeren zou in ieder geval leiden tot het wegnemen van de 
bodemvervuiling, het beheer vereenvoudigen en zo tot minder vaak maaien van 
waterplanten leiden.   

• Verbeteren waterkwaliteit  
In het beheerplan hebben wij gezien dat de waterkwaliteit in de Tienhovense plassen 
slecht is. Wij begrijpen dat er in het kader van de waterrichtlijn actie moet worden 
genomen. Die aktie maakt blijkbaar geen deel uit van het beheerplan maar lijkt ons in 
ieder geval van belang.  

 
Wij helpen graag mee 
De werkgroep Red de Tienhovense plassen werkt graag mee aan het beheren en verbeteren 
van de Tienhovense plassen. De werkgroep heeft al gesprekken gevoerd met 
Natuurmonumenten en heeft een gesprek aangevraagd met de verantwoordelijke 
Gedeputeerde van de provincie Utrecht. Deze provincie is immers uiteindelijk 
verantwoordelijk voor het gebied van de Tienhovense plassen.  
 
Zeker, bij Natuurmonumenten hebben wij gehoor gevonden. Men stelt ons meedenken op 
prijs, maar geeft ook aan dat er geen geld is voor grootschalige verbetering. Dit geld zal 
vooral van de provincie moeten komen. Daarom hebben wij ons aangemeld voor het geven 
van een zienswijze. Onze zienswijze zal niet direct leiden tot de herziening van de grote lijn 
van het beheerplan maar naar wij hopen wel tot een concreet actieplan en een werkelijke 



investering. Zo zouden wij samen met de betrokken overheden en organisaties als 
Natuurmonumenten en het waterschap tot een actieplan voor het redden van de 
Tienhovense plassen kunnen komen.  
 
De werkgroep Red de Tienhovense plassen is een werkgroep van de Bewonersvereniging 
Tienhoven en Oud Maarsseveen (BTOM) en bestaat uit:  

• de BTOM,  

• de visserijverenigingen Tienhoven en Loosdrecht 

• aanwonenden aan de Tienhovense plassen (heren Boesen, Klomp en Dasselaar).  
 
Namens de werkgroep Red de Tienhovense plassen,  
 
Eric van Zelm 
Waarnemend voorzitter BTOM  
 
 


